
 

15 نام از بین حدود پنجاه نامزد انتخاب و به شورای 
فرهنگی  میراث  وزیر  انتخاب  کمیته  توسط  راهبردی 
گردشگری و صنایع دستی تحویل داده شد که در میانه راه 
یک نفر یعنی رضا صالحی امیری، استعفا و به قول امروزی ها 
از گروه لفت داد ولی پس از مدتی بار دیگر برگشت و گروه را 
فالو کرد. اما عجیب این است که نام او خیلی زود در بین 
سه نامزد اصلی وزارتخانه میراث فرهنگی بر سر زبان ها 
افتاد تا جایی که گفته می شود خیلی زود به صندلی وزارت 

تکیه خواهد داد. 
حال پرسش این است وزارتخانه ای که در سه حوزه مهم 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی راهبری و تصمیم 
سازی می کند و اتفاقا هر یک از این سه حوزه می تواند 
گانه ای را داشته باشد چطور قرار  جایگاه وزارتخانه جدا
است تحت وزارت فردی اداره شود که بر خلاف شعارهای 
ح  دولت چهاردهم تخصصی در این سه حوزه ندارد؟ مطر
شدن این نام نه تنها فعالان حوزه های یاد شده، بلکه بدنه 
وزارتخانه و اداره کل ها را نیز شوکه کرده است. فاصله گرفتن 
دولت چهاردهم از شعارهای انتخاباتی بدون شک اعتماد 
عمومی را خدشه دار کرده و سرمایه های اجتماعی را از این 
حوزه ها دور خواهد کرد. جناب صالحی امیری ممکن است 
در حوزه های دیگر و در بدنه وزارتخانه های دیگر مفید باشد 
اما بدون شک در وزارتخانه میراث فرهنگی گردشگری و 
صنایع دستی حاشیه به بار خواهد آورد. یکی از آسیب هایی 
که میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری کشور دچار 
آن شده، نتیجه همین گماشتگان غیر متخصص از وزارت 
تا مدیران میانی حتی در شهرستان هاست. بخش مهمی از 
این مدیران را نمایندگان به اداره ها تحمیل کرده اند و امروز 
بازخوردهای عملکرد آنان را در استان ها و شهرستان ها 
می بینیم. نکته دیگر این است که چرا همیشه وزارت میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی باید قربانی باشد؟ چرا 
باید چنین افرادی که جایگاهی در وزارتخانه های دیگر 
ندارند به این وزارتخانه تحمیل شوند و چرا در همه دوره ها و 
دولت ها وزارت میراث فرهنگی قربانی و حیاط خلوت چنین 

افرادی می شود؟
انتخاب او تداوم راه وزیر فعلی است. متاسفانه دولت 
خ پنجم گاری  چهاردهم نیز وزارت میراث فرهنگی را چر
گر  می داند و به عنوان فرزند ناتنی دولت به آن نگاه می کند. ا
چه نام فرد متخصصی همچون محمد ابراهیم در میان 15 
نفر قرار دارد اما در قعر زارعی در بین آن جدول جای گرفته 
و شخصیت هایی چون زهرا الحمدی پور که تجربه کوتاه 
اما موفقی در سازمان میراث فرهنگی داشت، اصلا به بازی 
گرفته نمی شود یا فرد خوشنام و با تجربه ای مانند علیرضا 
گر باوری در دولت چهاردهم به  تابش کنار زده می شود. ا
این سه حوزه یاد شده بوده و اولویت دولت باشد بدون 
شک به خواست افکار عمومی متخصصان و بدنه وزارتخانه 

توجه بیشتری می شود. 

روپوش مدارس
چرا مدارس تهران رنگ های روپوش ها را هر سال تغییر 
می دهند و قیمت این روپوش ها خیلی گران است. کسانی که 
از لحاظ مالی در سطح پایین هستند چطور با این قیمت های 
سنگین برای بچه های خود می توانند این روپوش ها را 
خریداری کنند. در حال حاضر در مدرسه ای که فرزندم در آن 
درس می خواند کلاس اول دبستان قیمت روپوش دخترانه 
800هزار تومان از دانش آموزان دریافت کرده اند. از مسئولان 

تقاضا داریم که فکری برای این گرانی کنند. 
یک شهروند از تهران

کتاب و لوازم التحریر
که  مغازه هایی  تهران  مناطق  از  بعضی  در  ساله  هر 
کتاب های درسی را تحویل می دهند بالاجبار لوازم التحریر نیز 
گر کسی نیاز به این لوازم نداشته باشد،  به آنها می فروشند. ا
تکلیفش چیست؟ لازم است نظرات بیشتری صورت گیرد و تا 
قبل از اینکه کتاب ها را به مغازه ها تحویل دهند اعلام کنند که 

نباید لوازم التحریر را به زور به مشتریان بدهند. 
حمیدی از تهران

فروش اتومبیل
فروش اتومبیل در حاشیه بعضی از خیابان های تهران 
باعث مشکلات فراوانی شده است. تعداد کثیری از صاحبان 
خودرو، روی تکه ای مقوا نوشته اند: »فروشی« و آن را به 
شیشه اتومبیل چسبانده و در کنار بعضی از خیابان ها پارک 
می کنند و قصد فروش آن را دارند. آیا این موضوع باعث ایجاد 
مشکل در تردد خودرو ها نمی شود. تقاضا دارم مسئولان 

راهنمایی و رانندگی با این مسأله برخورد کنند. 

محبی از تهران

سرقت در اتوبوس
سرقت گوشی  و اموال مسافران در داخل اتوبوس به ویژه 
در خطوط بین شهرک های اطراف تهران افزایش دارد. ضمن 
هشدار به مسافران برای دقت در حفظ  اموال خود از نیروی 
انتظامی تقاضا داریم در جهت شناسایی این سارقان اقدام 

بیشتری مبذول دارند. 
مسافر خط تهران -شهریار

آرمان ملی: در آخرین روزهای تحویل وزارتخانه های 
دولت سیزدهم به دولت جدید، سخنگوی آموزش و پرورش، 
گفته آموزش و پرورش را مانند »دسته گل« به کابینه جدید 
تحویل می دهیم! شاید نقص هایی که آموزش و پرورش در 
دوره وزارت رضا مرادصحرایی تجربه کرد در هیچ دوره دیگری 
توسط کاربران این وزارتخانه لمس نشده بود. کمبود معلم 
یکی از مهم ترین آنهاست که البته علی فرهادی در این زمینه 
هم اظهار کرده که تامین نیروی انسانی مهم ترین دغدغه 

مهرماه بوده. 
در دولت سیزدهم و وزارت رضا مراد صحرایی، آموزش و 
پرورش ایران با چندین مشکل و ضعف مواجه بوده است. در 
این گزارش ضمن  گذاری به صحبت های سخنگوی آموزش 
که قرار است به دولت  گلی  و پرورش در خصوص دسته 
چهاردهم هدیه دهد، به برخی از ضعف های دوره وزارت 

مرادصحرایی اشاره خواهیم کرد. 

   دسته گلی برای پزشکیان
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش در دولت سیزدهم در 
گفت وگویی که با ایسنا، داشته درباره نحوه تحویل وزارت 
آموزش و پرورش به دولت چهاردهم گفته است که »مطابق 
وظیفه شرعی، ملی و قانونی موظف هستیم تا لحظه ای که 
مسئولیت داریم جدا از اینکه در کابینه هستیم، تلاش کنیم 
کارهای وزارتخانه بر زمین نماند. آنچه هدف گذاری شده 
از جنس استخدام، پرداخت ها، آموزش نیروی انسانی، 
برنامه ریزی برای آماده سازی کلاس های اول مهر به نحو 

احسن است.«
علی فرهادی، گفته: وظیفه داریم کارها را بدون توجه به 
اینکه چه کسی و چه کابینه ای مشغول است، مطابق قانون 
انجام دهیم و تلاش می کنیم زمانی که کابینه جدید شروع 
به کار کرد شرایط برای او آماده باشد و وظیفه داریم وزارتخانه 
را به شکلی زیبا، مرتب و به مثال معروف مانند یک »دسته 
گل« مرتب تحویل دهیم به طوری که دولت چهاردهم بتواند 

ادامه کار را انجام دهد. 
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش توضیح داده: هر وزیری 
در آموزش و پرورش مسئولیت داشته باشد کار سختی در 
پیش دارد و موظفیم به نحوی عمل کنیم که برای آینده، 
گفته فرهادی: مطابق اسناد  کار بر او سخت نباشد.  به 
بالادستی، قانون بودجه 1۴0۳ و قانون برنامه هفتم تلاش 
کنیم از برنامه جا نمانیم و بتوانیم بدون بحران وزارتخانه را 

تحویل دهیم. 
او ادعا کرده که »سال گذشته در همین موقع شرایط 
وزارتخانه بسیار بحرانی بود و حدود ۲0۳ هزار نیروی انسانی 
که تا  کم داشتیم، دو آزمون استخدامی برگزار شده بود 
کدام اعلام نتیجه نشده بود؛  بیستم شهریور ماه هیچ 
امسال آزمون آموزگاری اعلام نتیجه شده است. آزمون 
دبیری به زودی اعلام نتیجه خواهد شد؛ نتایج آزمون 
کیفیت بخشی هم اعلام می شود و لذا خیلی  نیروهای 

نگران نیروی انسانی نیستیم مشروط بر اینکه بحث تقویت 
اضافه تدریس معلمان شاغل و بازنشسته را جدی بگیریم و 
از ظرفیت های قانونی برای استمرار خدمت همکارانی که 
شرایط بازنشستگی دارند تا زمان عبور از بحران به مدت یکی 

دو سال استفاده کنیم تا یکم مهر آرام را شروع کنیم. 

کارآمد تا کیفیت نامناسب    از مدیریت نا
همان طور که گفته شد، در دولت سیزدهم و وزارت رضا 
مراد صحرایی، آموزش و پرورش ایران با چندین مشکل 
و ضعف مواجه بوده است. برخی از این مشکلات از زبان 
کارشناسان، شامل موارد زیر است؛  کمبود بودجه به این 
کافی برای مدارس، به ویژه در مناطق  معنا که تأمین مالی نا
محروم و روستایی، باعث شده تا امکانات آموزشی و شرایط 
آموزش است  کیفیت  یادگیری بهبود نیابد.  مورد بعد، 
یعنی مشکلاتی در زمینه کیفیت آموزش و کمبود معلمان 
کیفیت  که می تواند بر  متخصص و با تجربه وجود دارد 
یادگیری دانش آموزان تاثیر منفی بگذارد.  اما از بحث 
کرد؛ مشکلات مدیریتی و  کارآمد نباید غفلت  مدیریت نا
بوروکراتیک در سیستم آموزشی می تواند به عدم هماهنگی 
و کارآیی در اجرای برنامه های آموزشی منجر شود و البته 
این مشکلی است که می تواند به ادوار دیگر هم تسری پیدا 
کند.  برنامه ریزی و اصلاحات آموزشی هم یکی از موارد مورد 
اشاره دیگر توسط کارشناس است با این توضیح که اجرای 
برنامه های اصلاحی و تغییرات در برنامه درسی و روش های 
آموزشی با تأخیر و مشکلاتی همراه بوده است که به اصلاح و 

بهبود شرایط آموزشی آسیب می زند. 
توجه به فناوری و زیرساخت ها را هم باید مورد اشاره 
قرار داد؛ در واقع عدم توجه کافی به فناوری های نوین و 
زیرساخت های دیجیتال برای آموزش آنلاین و به روزرسانی 

تجهیزات آموزشی نیز یکی از مشکلات موجود است. 
مشکلات بهداشتی و ایمنی هم از مهم ترین موارد دیگر 
است؛ مشکلاتی در زمینه بهداشت و ایمنی مدارس، به ویژه 
در دوران پاندمی کووید- 19، موجب نگرانی های بسیاری 
شده است. این مشکلات به طور کلی بر کیفیت آموزش و رفاه 
دانش آموزان تأثیر گذاشته و نیازمند توجه و اقدامات جدی 

برای حل و رفع آن ها است. 
مشکل کمبود معلم در دوره مرادصحرایی و ادعای او 
مبنی بر رفع مشکل در دوران وزارت خود، ادعاهای رسمی 
ح  مبنی بر عدم وجود مشکل جدی در کمبود معلم مطر
شده است، اما واقعیت های میدانی و گزارش های مختلف 

نشان دهنده وجود مشکلات عمده در این حوزه هستند. 
این کمبود معلم می تواند به دلایل متعددی از جمله 
مشکلات استخدام، کمبود بودجه، و عدم تناسب میان 
تعداد دانش آموزان و معلمان موجود مربوط باشد. ادعاهای 
موجود ممکن است به این دلیل باشد که مسائل به طور 
کامل و به دقت شفاف سازی نشده است یا ممکن است 
مشکلات در مقیاس های مختلف متفاوت باشد.   این 
گفته ها یاد آور تحویل اسب زین شده اقتصاد به دولت 

چهاردهم است. اینک؛ دسته گلی برای دولت چهاردهم. 
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دسته گلی برای دولت چهاردهم
   سخنگویآموزشوپرورش:آموزشوپرورشرامانند»دستهگل«بهکابینهجدیدتحویلمیدهیم

 کاهش 18 درصدی سرقت 
در تهران بزرگ

دادستان تهران گفت: در چهار ماهه نخست 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه در سال 
گذشته آمار وقوع سرقت در تهران 18 درصد 
کاهش داشته که در این رابطه از زحمات همه 
عزیزانی که در این زمینه موثر واقع شده اند، 
خصوصا پرسنل زحمتکش انتظامی و همکاران پر 
تلاش در دستگاه قضائی تشکر می کنم.  به گزارش 
ایسنا به نقل از قوه قضائیه، علی صالحی در جلسه 
قرارگاه پیشگیری از سرقت دادستانی تهران، 
گفت: حسب گزارش پلیس فاتب، در چهار ماهه 
نخست سال جاری در مقایسه با مدت مشابه 
در سال گذشته آمار وقوع سرقت در تهران 18 
درصد کاهش داشته که در این رابطه از زحمات 
همه عزیزانی که در این زمینه موثر واقع شده اند، 
خصوصا پرسنل زحمتکش انتظامی و همکاران 
پر تلاش خودم در دستگاه قضائی تشکر می کنم.  
وی با اشاره به کاهشی بودن آمار سرقت های 
انجام شده در حوزه خودرو، موتورسیکلت و کیف 
قاپی در چهار ماه نخست سال جاری نسبت 
گذشته، بر ضرورت  به مدت مشابه در سال 
برخورد قضائی مؤثر، بازدارنده و بدون اغماض با 
محکومان جرایم خشن و سرقت های مسلحانه 
کید کرد و افزود: تامین امنیت مردم یکی از  تأ

مهم ترین اولویت های دستگاه قضائی است. 

تسویه بدهی  17 ساله شهرداری 
تهران به بانک ها

معاون مالی شهرداری تهران در مورد گزارش 
بدهی های شهرداری تهران به سیستم بانکی به 
شورای شهر توضیحاتی ارائه کرد و گفت: زمانی 
که ما به شهرداری تهران آمدیم در لیست سیاه 
بانک ها قرار داشتیم و بانک ها حاضر نبودند که 
به ما یک ریال تسهیلات بدهند؛ اما حالا ارتباط 
خوبی با بانک ها به خصوص بانک »تجارت و 
« داریم.  لطف ا... فروزنده در گفت وگو با  شهر
ایسنا، در مورد گزارش معاونت مالی به رئیس 
شورای شهر تهران پیرامون بدهی شهرداری 
تهران به بانک ها، گفت: روزی که در شهرداری 
تهران کار خود را شروع کردیم بانک ها به ما اعلام 
کردند که 1۷0 هزار میلیارد تومان بدهی دارید که 
این بدهی در سنوات گذشته وجود داشت یعنی 
این بدهی ها از سال 8۳ تا 1۴00 که ما مدیریت 
شهری را برعهده گرفتیم، محسوب می شد.  وی 
با بیان اینکه وام های مختلفی نیز اخذ شده بود 
و هر ساله نیز مدیران وام به اسم شرکت ها گرفته 
بودند، اما مبلغی که به ما در کل اعلام شد این 
بود که 1۷0 همت بدهی به سیستم بانکی داریم، 
گفت: بررسی ها نشان داد که شهرداری تهران 
« بیش ترین بدهی  به دو بانک »تجارت و شهر
را دارد و سعی کردیم با تعامل، رایزنی و گفت وگو 
این بدهی ها را تعدیل کنیم که در یک مورد با 
بانک تجارت مبلغ بدهی ۶0 میلیارد تومان را با 
گفت وگو به ۲0 میلیارد رساندیم که تقریبا این مبلغ 

نیز تسویه شده است. 

 صدور 1.5 میلیون گذرنامه
 از ابتدای محرم 

فراجا  گذرنامه  و  مهاجرت  پلیس  رئیس 
کنون بیش از یک  اظهار کرد: از ابتدای محرم تا
میلیون و پانصد هزار گذرنامه صادر شده است.  
سرهنگ امید نودهی در سخنانی در رادیو 
اربعین با بیان اینکه زائرین اربعین حسینی به 
صورت شبانه روزی به صورت غیر حضوری 
می توانند درخواست خود برای دریافت گذرنامه 
را در سامانه پلیس من، سامانه سخا و یا سامانه 
www. police. ir ثبت کنند و در آنجا مدارک و 
مشخصات خود را بارگذاری کنند، گفت: همکاران 
من به صورت شبانه روزی در حال فعالیت 
هستند که به درخواست ها و تقاضاها جواب 
گرمای  بدهند و تعطیلی ایجاد شده در پی 
هوا هیچ خللی در خدمت رسانی آنها به زائران 
حسینی ایجاد نکرده است.  این مقام مسئول در 
کنون بیش  فراجا با بیان اینکه از ابتدای محرم تا
از یک میلیون و پانصد هزار گذرنامه صادر شده 
گر مشکلی در بارگذاری مدارک  است اظهار کرد: ا
و سوابق از سوی متقاضیان وجود نداشته باشد 
۳ الی 5 روز طول می کشد که این گذرنامه ها صادر 

شوند و در ادامه به دست متقاضیان برسد. 

برگزاری همایش 
درس آموخته های کرونا

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بقیة ا... )عج( 
ضمن تشریح اقدامات انجام شده جهت تولید 
کسن نورا در دوران پاندمی کرونا به عنوان  وا
کسنی کم عارضه و اثرگذاری بالا، در عین حال  وا
از برگزاری اولین همایش ملی درس آموخته های 
کرونا در مهر ماه خبر داد.  به گزارش ایسنا، حسن 
ابوالقاسمی در نشستی خبری ضمن تبریک روز 
خبرنگار و اهمیت حرفه خبرنگاری، در تشریح 
فعالیت ها و اقدامات دانشگاه علوم پزشکی 
بقیة ا... )عج( گفت: این دانشگاه مولود انقلاب 
است و حدود ۳0 سال از تولد آن می گذرد. در 
دوران دفاع مقدس تعدادی پزشک عمومی 
و پرستار از بدنه سپاه در جبهه های نبرد فعال 
بودند و با کمک مردم و اساتید توانستیم بهداری 
دفاع مقدس را شکل دهیم. در آن دوران پیش 
بینی کردند که نیازهای سپاه و نیروهای مسلح 
باید از یک دانشگاهی تامین شود و به این ترتیب 
بود که دانشگاه علوم پزشکی بقیة ا... تشکیل شد 

و همچنان هم دانشگاه در حال توسعه است. 

میراث فرهنگی فرزند ناتنی است

حسین زندی
 فعال میراث فرهنگی

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو 
گفت: بر اساس بررسی های انجام شده طی 
۳0 سال اخیر دمای هوای کشور حدود ۲.۷ 

درجه سلسیوس افزایش یافته است. 
مهدی رهنما در گفت وگو با ایسنا افزود: 
کاهش بارش را می توان به  افزایش دما و 
تغییرات  شاخص های  مهم ترین  عنوان 
اقلیم  تغییر  بنابراین  برد  نام  اقلیمی 
طی  دما  افزایش  اصلی  دلیل  می توان  را 

دهه های اخیر در ایران دانست. 
بررسی های  اساس  بر  کرد:  اضافه  وی 
انجام شده میانگین دمای هوای کشور در 
دهه ۷0، حدود 1۶ درجه سلسیوس بود این 
میزان در دهه 80 به 18 درجه سلسیوس 
افزایش یافت و در دهه 90 به بیش از این 
میزان رسید. از سال 1۴00 نیز میانگین دمای 
کشور بیش از 19 درجه سلسیوس بوده است. 
رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو 
نشان  شده  ثبت  داده های  کرد:  تصریح 
حدود  ایران  اخیر  سال   ۳0 طی  می دهد 
است  شده  گرم تر  سلسیوس  درجه   ۲.۷
کید هیات  این در حالیست که بر اساس تا
بین الدولی تغییر اقلیم)IPCC( افزایش دما 

بیش از 1.5 درجه سلسیوس نباید باشد. 
رهنما با اشاره به تبعات افزایش دمای 

هوا اظهار کرد: افزایش دما که موجب تبخیر 
بیشتر آب های سطحی و خشک تر شدن 
ک می شود در کنار کاهش بارش  سطح خا
میانگین سالیانه، خشکسالی های متوالی 
و شدیدی را در سطح کشور به وجود آورده 
است. در این شرایط پوسته سطح زمین 
شکننده می شود و حتی با وزش خفیف ترین 
بلند می شود و  به هوا  ک  گردوخا بادها، 
می تواند مسافت های زیادی را طی کند، به 
گر در گذشته وزش باد با سرعت  گونه ای که ا
ک  گردوخا تولید  موجب  ثانیه  بر  متر   15
می شد، در حال حاضر با وزش باد 5 متر بر 
ثانیه این اتفاق می افتد.  وی درباره تاثیرات 
لاینده ذرات معلق بر گرم تر شدن  افزایش آ
هوا گفت: افزایش ذرات کوچک تر از ۲.5 و 10 
میکرون و ایجاد لایه آلودگی موجب می شود 
که گرما در سطوح پایین جو بلوکه شود و از 
خروج گرمایش ناشی از سطح زمین به جو 

جلوگیری و باعث افزایش دما شود. 
علوم  و  هواشناسی  پژوهشگاه  رئیس 
جو در مورد ضرورت برخورداری از انرژی 
تجدید پذیر برای تولید برق و کاهش احتمال 
خاموشی در زمان افزایش دمای هوا گفت: 
انرژی  و  نیرو  بخش  مسئولان  است  لازم 
کشور از دانش و فناوری های به روز برای 
تاب آوری  افزایش  جهت  در  برنامه ریزی 
هنگام افزایش تقاضای انرژی استفاده لازم 
را کنند.  وی اضافه کرد: بررسی های ما نشان 
کشور  از  مختلفی  مناطق  در  که  می دهد 
انرژی های تجدید پذیر نظیر  از  می توان 
باد جهت تامین انرژی لازم بهره برد. برای 
نمونه بررسی های پژوهشگاه هواشناسی و 
علوم جو نشان می دهد در منطقه جیرنده 
در استان گیلان می توان از باد سالانه بیش 
کرد این در  انرژی تولید  1۳00 مگاوات  از 
حالیست که توان تولید انرژی از نیروگاه اتمی 

بوشهر 1000 مگاوات است. 
رهنما اضافه کرد: در مناطق مختلف کشور 
مانند خراسان جنوبی، شمال سیستان و 
بلوچستان، ایلام و شهرهایی نظیر خواف، 
سربیشه، بینالود و... می توان برای تولید 
انرژی  کسری  جبران  برای  باد  از  انرژی 
جنوبی  مناطق  در  حتی  برد  بهره  کنونی 
استان تهران می توان هزاران مگاوات برق 
از انرژی خورشیدی تولید و از آن استفاده 
کرد اما متاسفانه این کار به اندازه کافی در 
کشور انجام نشده است.  رئیس پژوهشگاه 
کرد: هزینه  کید  هواشناسی و علوم جو تا
یا بادی  تاسیس یک نیروگاه خورشیدی 
بسیار کمتر از هزینه راه اندازی یک نیروگاه 
با سوخت فسیلی یا هسته ای است و در 
مدت زمان بسیار کمتری نیز به بهره برداری 
ضرورت  می تواند  نکته  این  که  می رسد 
استفاده از انرژی های تجدید پذیر جهت 
کشور را دو  کسری انرژی در سطح  تامین 
کرد:  کید  کند.  رهنما در پایان تا چندان 
ح آمایش سرزمینی در  لازم است یک طر
این اساس  بر  کشور  و  انرژی تهیه  زمینه 
منطقه بندی شود تا بتوانیم از ظرفیت های 
طبیعی برای تولید انرژی بهره گیری لازم را 

داشته باشیم. 

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو؛ 

افزایش ۳ درجه ای دمای هوای کشور 
طی ۳0 سال اخیر

در ماه های گذشته شاهد شیوع بیماری تب دنگی در 
برخی استان های کشور بوده ایم. 

شیوع  وضعیت  از  بهداشت  وزارت  گزارش  براساس 
، از ابتدای سال 1۴0۳ تا تاریخ  بیماری تب دنگی در کشور
1۷ مرداد ماه بالغ بر 155 مورد مثبت تب دنگی تشخیص 
بررسی  مطابق  تسنیم،  گزارش  به  است.   شده  داده 
کثریت موارد  اپیدمیولوژیکی انجام شده برای بیماران، ا
تشخیص داده شده سابقه سفر به کشور امارات متحده 
عربی داشته و در این کشور به بیماری مبتلا شده اند. 1۳1 
مورد سابقه سفر به کشور امارات، هفت مورد سابقه سفر 
کستان، یک مورد سابقه سفر به عمان و یک مورد  به پا
سابقه سفر به کشور بنین )غرب آفریقا( داشته اند. 15 بیمار 
ج از کشور هستند که 11 مورد در  بدون سابقه سفر به خار
شهرستان بندرلنگه استان هرمزگان و ۴ مورد در شهرستان 

داده  تشخیص  بلوچستان  و  سیستان  استان  چابهار 
شده اند و انتقال محلی محسوب می شوند. 

به غیر از یکی از بیماران که دارای ملیت آفریقایی بوده، 
باقی بیماران دارای ملیت ایرانی هستند.  موارد مثبت وارده 
از خارج کشور عمدتاً در استان فارس توسط دانشگاه های 

علوم پزشکی گراش، لارستان، جهرم و شیراز تشخیص داده 
شده اند. این افراد دارای سابقه سفر به خارج از ایران بوده 
و در کشور دیگری به بیماری مبتلا شده اند.  باقی موارد 
ج( در  ج کشور )دارای سابقه سفر به خار واردشده از خار
، زاهدان،  ، قزوین، چابهار دانشگاه های هرمزگان، بوشهر
و  ایرانشهر  قم،  مشهد،  گیلان،  ایران،  شهیدبهشتی، 
کنون یک مورد مرگ گزارش  اصفهان شناسایی شده اند.  تا

شده است و وضعیت عمومی سایر بیماران پایدار است. 
در حال حاضر پشه آئدس در استان های هرمزگان، 
سیستان و بلوچستان )چابهار و کنارک(، بوشهر )عسلویه 
و کنگان( و گیلان گسترش دارد. در هفته سوم تیر ماه سال 
جاری در شهرستان رامسر استان مازندران و شهرستان 
بیله سوار استان اردبیل و در استان های آذربایجان شرقی، 

قزوین و خوزستان نیز پشه آئدس گزارش شده است. 

وزارت بهداشت: 

امسال 155 نفر به تب دنگی مبتلا شدند  


